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برنامه سفر وزیرخارجه ترکیه به تهران
وزارت امور خارجه ترکیه از ســفر امروز )یکشنبه( »هاکان فیدان« به تهران 

خبر داده و جزئیاتی را درباره محورهای این سفر اعلام کرد.
به گزارش شبکه تی آرتی، وزارت امور خارجه ترکیه دیروز )شنبه( در بیانیه ای 
اعــلام کرد که هاکان فیدان، وزیر امور خارجه ترکیه قرار اســت امروز به دعوت 

حسین امیرعبداللهیان، همتای ایرانی اش به تهران سفر کند.
وزارت امور خارجه ترکیه اعلام کرد که وزرای امور خارجه دو کشــور در این 
ســفر دیدارهایی در ســطح بلندپایه انجام خواهند داد. همچنین طی این سفر، 
درباره فرصت های توســعه همکاری هایمان با ایران در تمامی حوزه ها گفت وگو 
خواهد شــد. طبق این بیانیه، در دیدار امیرعبداللهیان و فیدان، درباره تحولات 
بین المللی و منطقه ای نیز تبادل نظر خواهد شــد. این اولین سفر فیدان به ایران 
به عنوان وزیر امور خارجه ترکیه اســت. او پیش از این و به عنوان رئیس سازمان 

اطلاعات ترکیه، به ایران سفر کرده بود.

ویژه

معمای نفت ایران و اروپا
»انس بن فیصل الحجی« در  ایندیپندنت عربی می نویسد که موجودی ذخایر 
شــناور نفت ایران بعد از بارگیری اکثر این ذخایر به مقصد چین به صفر رسید 
که این مسئله پیامدهای سیاسی و اقتصادی دارد. این ذخایر به رغم تحریم های 
ایالات متحده آمریکا فروخته شد و جالب تر این که مقصد بخشی از صادرات نفت 

ایران با هماهنگی دولت آمریکا، کشورهای اروپایی بودند. 
ایران در ســال های گذشــته بزرگترین ذخایر شناور نفت جهان را در اختیار 
داشت و گزارش ها نشان می دهد بخش اعظم این ذخایر را میعانات گازی تشکیل 
می داد. میعانات ذخیره شده در نفتکش های عظیم در برخی مواقع از 80 میلیون 
بشکه فراتر رفت. در واقع زمانی که ایران به علت افزایش تقاضای داخلی و افزایش 
تقاضا در کشــورهای همسایه به خصوص در فصل زمستان، تولید گاز را افزایش 
می دهد، مقدار زیادی میعانات گازی تولید می کند که بازاری برای آن نیست به 

همین علت آن را در نفتکش های غول پیکر قدیمی ذخیره می کند. 
گزارش ها نشان می دهد که رابطه ای معکوس بین ذخایر شناور و قیمت نفت 
وجود دارد. زمانی که قیمت نفت کاهش پیدا می کند، بر موجودی مخازن شناور 
افزوده می شــود که نشان می دهد ایرانی ها تمایلی به فروش نفت خود به قیمت 
پایین ندارند و زمانی که قیمت ها افزایش می یابد، ذخایر نفت را می فروشــند تا 
از قیمت بالای نفت ســود ببرند. البته به این مسئله می توان از زاویه دیگری هم 
نگاه کرد به این صورت که: کاهش قیمت ها به معنای کاهش تقاضاست بنابراین 
بازاری برای این مقدار نفت وجود ندارد به همین علت ذخیره می شود و افزایش 
قیمت هــا به معنای افزایش تقاضا برای نفت اســت و موجودی مخازن فروخته 
می شود.  گزارش ها نشــان دهنده وجود رابطه بین افزایش ذخایر شناور نفت و 
تشدید تحریم ها علیه ایران است و در زمانی که اجرای تحریم ها به طور رسمی 
یا غیررســمی سست می شود، ذخایر نفت ایران هم کاهش پیدا می کند. به این 
موضــوع هم از زاویه ای دیگر می توان نگاه کرد به این شــکل که آمریکا تمایلی 
به بالا بودن قیمــت نفت ندارد بنابراین زمانی که قیمت نفت بالا می رود، نقض 
تحریم ها را نادیده می گیرد.  ایران تلاش می کند نفت خود را به کســی بفروشد 
که در مقابل آن پول نقد یا کالا تحویل دهد نه به کشوری که در راستای اجرای 
تحریم هــا، پول نفت ایــران را در بانک هایش نگه مــی دارد و دولت ایران به آن 
دسترســی ندارد. ایران صرفا بعد از لغو تحریم ها می تواند به این دارایی ها دست 
پیدا کند. به همین علت اســت که معامله با چیــن را به معامله با هند ترجیح 
می دهــد.  دولت بایدن نقض تحریم فروش نفت ایــران را نادیده گرفت تا اولا، 
دولت ایران را پشــت میز مذاکره درباره برنامه هســته ای این کشور نگه دارد و 
ثانیا، به اروپا برای تامین نفت مورد نیاز خود بعد از تحریم نفتی روسیه و مخالفت 
کشورهای خلیج فارس با افزایش تولید نفت خود، کمک کند و ثالثا، بر سر پنج 
آمریکایی زندانی در ایران مذاکره کند.  با افزایش قیمت نفت بعد از حمله روسیه 
به اوکراین، ایران فروش ذخایر شناور نفت خود را افزایش داد و چراغ سبز دولت 
بایدن، کار ایران را تســهیل کرد از جمله این که ایران توانست محموله هایی را 
به چند کشور اروپایی صادر کند و با افزایش قیمت نفت در چند هفته اخیر، بر 

سرعت فروش ذخایر نفت ایران نیز افزوده شد. 

اکونومیک

وزیــر خارجه جمهوری اســلامی ایران در 
کنفرانس خبری در بیروت، با بیان اینکه توافق 
اخیر تهران و واشنگتن برای مبادله زندانیان و 
آزادســازی دارایی های ایران به گفت وگو برای 
لغو تحریم ها کمک می کند، مداخلات خارجی 
در تصمیمات سیاسی لبنان را نادرست دانست.
به گزارش ایسنا، »حسین امیرعبداللهیان« 
که به لبنان سفر کرده بود، در ابتدای نشست 
خبری خود با رســانه ها در بیــروت، یاد »امام 

موسی صدر« را گرامی داشت.
او دربــاره روابط ایــران و لبنان گفت: بین 
تهران و بیروت روابطی دیرینه و اســتراتژیک 

برقرار است.
تحولات لبنان را به دقت پی گیری می کنیم 
و بــه حمایت خود در ارتبــاط با امنیت لبنان 
در رابطه با جنایات رژیم صهیونیســتی ادامه 
می دهیم. در دهه های اخیر رهبران سیاســی 
لبنان و مقاومت اثبــات کرده اند برای امنیت 
لبنان تلاش می کنند. تاریخ لبنان نشــان داده 
رهبران سیاســی لبنان از شایستگی و درایت 

برای حل مسائل سیاسی برخوردارند.
هرگونه  کرد:  خاطرنشــان  امیرعبداللهیان 
مداخلات خارجی در تصمیمات سیاسی لبنان 
را نادرست می دانیم و معتقدیم این دخالت ها 

شرایط را پیچیده می کند. 
جمهــوری اســلامی ایران هرگــز در امور 
داخلی لبنان دخالت نداشته است، مادامی که 
لبنان بخواهد حمایت از ملت، ارتش و دولت را 

ادامه می دهد.

گفت وگوی برخی کشورها با ایران 
برای احیای روابط 

وزیر امــور خارجه ایران در مــورد این که 
بعد از برقــراری روابط ایران و عربســتان، آیا 
گفت وگوهایی در ارتباط با شرایط لبنان انجام و 
چه راهکاری مطرح شده است، گفت: سیاست 
خارجی دولت ســیزدهم مبتنی بر همکاری با 
کشورهاست. در این چارچوب فرمت گفت وگو 
و همکاری با کشــورهای منطقــه را در میان 
گذاشــته ایم و مورد استقبال قرار گرفته است. 
بازگشــت روابط تهران و ریاض را گاهی مثبت 
ارزیابی می کنیم. تعدادی دیگر کشورها در حال 
گفت و گوهای آشــکار و محرمانه با ما هستند 
برای بازگرداندن روابط به حالت طبیعی. بر شما 
پوشیده نیســت بعد از قطع روابط دیپلماتیک 
عربســتان با تهران، تعدادی از کشورها روابط 

خود را به حالت تعلیق درآوردند.
او اظهار داشــت: تهران و عربستان قصدی 
بــرای دخالت در امور لبنــان ندارند، البته در 
دیداری کــه در ریاض با مقامات این کشــور 
داشــتم ایده هایــی را در ارتباط بــا منطقه از 
جمله لبنان دریافت کردم. جمهوری اسلامی از 
هرگونه توافق رهبران لبنانی استقبال می کند.

امیرعبداللهیان در پاســخ به این سوال که 
»مواضــع مثبتی از عربســتان دربــاره لبنان 
دریافــت کردید در عین حــال گفتید ایران و 
عربســتان دخالتی در امور این کشور ندارند« 
گفــت: گفت وگوها و بازگشــت روابط ایران و 
عربســتان آثار مثبتی در منطقه داشته است. 

تصمیم در مورد انتخاب رئیس جمهور به لبنان 
و رهبران لبنان باز می گردد.

برای لغو تحریم ها، از سوی سلطان 
عمان ابتکاری روی میز است

امیرعبداللهیــان درباره این که قطر و عمان 
دربــاره تبادل زندانــی میان ایــران و آمریکا 
گفت وگــو انجــام می دهند و آیا این مســئله 
به بازگشــت برجام منجر می شــود، گفت: در 
خصــوص توافق هســته ای و مذاکره برای لغو 
تحریم ها، ما همواره در مســیر دیپلماســی و 
مذاکره قرار داریم. طبعا انجام درســت توافق 
اخیر غیرمســتقیم ایران و آمریکا برای آزادی 
بخشی از اموال ما و تبادل زندانی، به گفت وگو 
برای لغو تحریم ها کمک خواهد کرد. تهران از 
اراده لازم برای بازگشــت به تعهدات برخوردار 
است. در خصوص به کارگیری دیپلماسی برای 
لغو تحریم ها، از ســوی سلطان عمان ابتکاری 
روی میز اســت و از طریــق آن ابتکار تبادل 
پیام هایــی در جریان اســت. او دربــاره نتایج 
رایزنی های خود در ســفرش به سوریه و لبنان 
گفت: در گفت وگو با مقامات ســوریه و لبنان 
مسائل مهم بین المللی را مورد توجه قرار دادیم. 
هر گونه تصمیم گیری در مورد تردد کامیون ها 
در مرزهای ایران و ســوریه به تصمیم تهران و 
دمشــق بر می گردد. هیچ طرفی قادر نخواهد 
بود مســیرهای مواصلاتی تاریخی را مسدود 
کند. مرزهای ما باید دوســتی و تجاری باشد. 
مرز مشترک عراق و سوریه نیازی به بازگردان 

فضای نظامی میان خود نمی بینند.

وزیر امور خارجه ایــران درباره موضوعات 
مربوط به فلســطین گفت: در مورد فلسطین 
تلاش ما این اســت کشورهای اسلامی همگام 
بــا مردم بــه حمایت خود از فلســطین ادامه 
دهند. در روزهای اخیر جهانیان شــاهد بودند 
مردم لیبــی چگونه غیرتمندانه از فلســطین 
حمایت کردند. ما هرگونه عادی ســازی روابط 
با رژیم جعلی اســرائیل را خطای استراتژیک 
می دانیــم. به دوســتان مان در منطقه توصیه 
می کنیم که مانع هرگونه عادی ســازی روابط 
شوند. خرسندیم روابط دیپلماتیک بین دمشق 
و ریاض بر اســاس توافق موجود از سر گرفته 
خواهد شد.امیرعبداللهیان درباره نقش فرانسه 
در تحولات لبنان اظهار داشت: بار دیگر تکرار 
می کنم کنشگران خارجی می توانند برای روند 
گفت وگــو در لبنان تاثیر بگذارند. همه ما باید 
به تصمیم سیاســی و رهبران لبنــان احترام 
بگذاریم. رهبران سیاسی ثابت کرده اند تسلیم 
دیدگاه خارجی نمی شــوند. دیــدار با مقامات 
لبنانی به نفع دو کشــور اســت. فکر می کنم 
کنشــگران فرا منطقه ای به خوبی می دانند و 
بایــد مرزها را به حال خود بگذارند تا صاحبان 

آن مناطق تصمیم بگیرند.
کاخ سفید واقعیت های جدید منطقه 

را درک کند
او با بیان اینکه »از بازگشت سوریه به جامعه 
عربی و روابــط و عصر جدید روابط در منطقه 
اســتقبال می کنیم« گفت: امروز منطقه وارد 
صفحــه جدیدی از همــکاری و درک متقابل 

شده اســت. به کاخ ســفید توصیه می کنیم 
واقعیت های جدید منطقه را درک کند.

امیرعبداللهیان خاطرنشــان کرد: مناسبات 
تهران و ریاض در مســیر درســت قرار دارد. 
دیپلمات های دو کشــور در پایتخت ها مستقر 
هســتند و وظایف خــود را انجــام می دهند. 
ســفرای دو کشور تعیین شــده اند و در محل 

ماموریت شان مستقر می شوند.
وزیر امور خارجه ایران در مورد مناســبات 
و تعامــلات حزب الله گفــت: این که حزب الله 
در مناســبات خارجی و روابطش چگونه عمل 
می کند، موضوعی اســت که حــزب الله خود 
می داند. همه در جهان می دانند حزب الله سهم 

بزرگی در مبارزه با داعش داشت.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان با اشاره 
به اینکه »جهانیــان می دانند مقاومت و حزب 
الله سهم عظیمی را در مقابله با صهیونیست ها 
ایفا کــرده و ادامه می دهــد«، گفت: حزب الله 
امروز در قلــب مقاومت در منطقه و در مبارزه 
با صهیونیســم و تروریسم قرار دارد. باور داریم 
اگر حزب الله در قلب مقاومت منطقه در مبارزه 
حضور نداشــت امروز منطقه شــکل دیگری 
داشــت، لذا می خواهم در بیــروت یکبار دیگر 
ادای احتــرام کنــم به همه شــهدای لبنان و 
حزب الله. امیرعبداللهیان در مورد همکاری های 
فنی و پزشکی ایران با لبنان گفت: شرکت های 
ایرانی برای هرگونه کمک های فنی، مهندسی 
و پزشکی به لبنان آمادگی دارند. مفتخرم که 
امروز با صدای بلند اعلام کنیم که ایران به رغم 
فشارهای غرب، امروز در رده کشورهای بزرگ 
و مهم در زمینه علمی و فنی قرار گرفته است.

ماکرون به امور فرانسه توجه کند
وزیــر امــور خارجــه دربــاره اظهــارات 
مداخله جویانــه ماکرون در امــور لبنان و در 
ارتباط با ایران گفت: به ماکرون توصیه می کنیم 
به جــای پرداختن بــه مســائل مداخله آمیز 
در امور کشــورها، بعد از این به امور فرانســه 
توجه کند. ایران همواره ســازنده ترین نقش را 
در کمک به لبنان داشــته اســت، ما با قدرت 
در کنار دوســتانمان در لبنــان خواهیم بود. 
امیرعبداللهیــان درباره ارزیابی خود از دیدار با 
سیدحسن نصرالله گفت: خوشبختانه در دیدار 
با دبیرکل حزب الله، ســخنان امیدبخشی را در 
حوزه مقاومت و منطقه از ایشان شنیدیم. برای 
ما همواره دیدار با ایشان و نظرات شان در مورد 
صلح و ثبات و امنیت در منطقه بســیار امید 
بخش و مفید است. رئیس دستگاه دیپلماسی 
ایران در پایان گفت: همه مطلع هســتند رژیم 
صهیونیســتی از بحران هــای چندلایه درون 
ســرزمین های اشــغالی رنج می برد. از جناب 
ســید حسن نصرالله شــنیدم اگر رژیم جعلی 
اسرائیل مرتکب خطایی شود، این بار در کمتر 
از چند ســاعت وضعیت علیه صهیونیست ها 
تغییــر خواهد کرد. همگان و حتی دشــمنان 
می کننــد  اعتــراف  حــزب الله  و  مقاومــت 
 کلام ســید حســن نصرالله صادق بــوده و او 

به وعده خود عمل می کند.

امیرعبداللهیان از نتایج مبادله تهران و واشنگتن استقبال کرد 

تسهیل مذاکرات هسته ای 

 

 کاغذ سنگی چیست و چگونه تولید می شود؟
کاغذ ســنگی یا stone paper، محصولی است که بین ۶0 تا 
80 درصد آن از کربنات کلسیم تشکیل شده و مابقی آن رزین است. 
برای تولید این کاغذ در مرحله اول، ســنگ آهک از معدن به بخش 
خردایش منتقل می شود و سپس پودر کربنات کلسیم با بهره گیری 
از فرمول بومی با انواع رزین ها و افزودنی های ضروری دیگر ترکیب 
می شــود که باتوجه به نوع و کاربرد محصول نهایی متفاوت است. 
این ترکیب به گرانول و در مرحله بعد به خمیر تبدیل می شــود و 
با عبور از زیر غلتک های مختلف به صورت ورق و ســپس به صورت 
رول کاغذ در می آید و ســپس ورق های کاغذ در ابعاد مختلف تهیه 
می شوند. نکته بسیار مهم در فرآیند تولید کاغذ سنگی این است که 
خلاف روش های سنتی تولید کاغذ؛ بی نیاز از آب، فرآورده ها و مواد 

سلولزی است.
آیا صنعت تولید کاغذ سنگی را می توان جزو صنایع سبز 

و کم آب خواه قرار داد؟
صنعت کاغذ، در دنیا بســیار پویا اســت و گروه های بسیاری با 
تخصص های مختلف و از جنبه های گوناگون برای حل مشکلات و 
چالش های این صنعت در تلاش و تکاپو هستند. عمده ترین مسائل 
صنعت کاغــذ در همه  جای دنیا حول وحوش ۳ موضوع اساســی 
می گــردد. موضوع اول، پیدا کردن منابــع جایگزین به جای منابع 
سلولزی است، زیرا در تمام دنیا مسئله کمبود درخت جدی است. 
سرعت و روند اســتفاده از منابع سلولزی که منبع اصلی آن چوب 
درختان است، بسیار بالا است و همچنین، این منابع اولیه، به سرعت 
جایگزین نمی شوند، بلکه مدت زمان زیادی نیاز است تا طبیعت خود 

را بازســازی کند و درختان جدید جایگزین شوند، بنابراین یافتن 
جایگزین مناســب به مســئله اصلی در صنعت کاغذ تبدیل شده 
است. مسئله دوم، حول وحوش این موضوع اساسی می گردد که در 
روش های ســنتی تولید کاغذ یا همان روش های سلولزی، مصرف 
آب بسیار زیاد است که چالش بسیار مهمی در صنعت تولید کاغذ 
به شمار می رود. چالش بزرگ دیگری که در این صنعت وجود دارد، 
این اســت که در روش های سنتی پساب و پسماندهایی با آلودگی 

بسیار بالا تولید می شود و دفع آنها معضلی 
اساسی و مهم است.

وقتی مســائل مهم و چالــش برانگیز 
صنعــت کاغذ حول ایــن ۳ محور تعریف 
می شــوند، تولید کاغذ ســنگی به خوبی 
مزیت و جایگاه ویژه خود را نشان می دهد. 
در تولیــد این نوع کاغذ به جــای اینکه از 
درخت و دیگر منابع سلولزی استفاده شود، 
از عنصری معدنی به نام کربنات کلســیم 
استفاده می شــود که به وفور در طبیعت و 
به ویژه در کشور ما، یافت می شود. از سوی 
دیگر، در فرآیند تولید آن، خلاف روش های 
سنتی، به هیچ وجه از آب استفاده نمی شود و 
به این ترتیب، پسابی وجود ندارد که موجب 
آلایندگی محیط زیســت شــود. بنابراین، 
شرایط تولید این محصول نشان می دهد که 

می توان آن را صنعتی سبز و دوستدار محیط زیست دانست. از طرفی، 
کاغذ سنگی قرار است در بازار مصرف جای محصولاتی را بگیرد که 
علاوه بر اینکه در مرحله تولید به طبیعت آسیب هایی وارد می آورد، 
در مرحله بازیافت هم مشکلاتی و آسیب های زیست محیطی ایجاد 
می کند. به  عنوان مثال، اگر کاغذ سنگی جایگزین لفاف های متداول 
BOPP شود، به طورمتوسط ۷0 درصد پلاستیک کمتری تولید و به 
طبیعت تحمیل می شود. )OPP در واقع ورق نازک پلاستیکی است 
که از مواد اولیه پلی پروپیلن تشکیل شده است و استفاده زیادی در 

صنعت بسته بندی مواد غذایی و بهداشتی دارد.(
بنابراین کالایی جایگزین آن خواهد شــد کــه ۷0 درصد مواد 
پلیمری کمتری نسبت به انواع متداول پیش از خود دارد و این مزیت 
محیط زیستی بسیار مهمی در تولید کاغذ سنگی به شمار می رود و 
باتوجه به مجموعه نکاتی که به آن اشاره شد، کاغذ سنگی می تواند 

به عنوان صنعتی پاک خود را نشان دهد.
به نظر برخی کارشناســان، عمر دراز و تجزیه ناپذیری 
این محصول در طبیعت، خطرات زیست محیطی فراوانی را 

به دنبال دارد، نظر شما در این باره چیست؟
باید به این نکته توجه داشت که صنعت تولید کاغذ سنگی بسیار 

جوان اســت و کمتر از ۱0 ســال عمر دارد. بااین حال، در طول این 
زمــان کوتاه، هم در روش و فرآیند تولید و هم در فرمولاســیون و 
مواد اولیه مراحل تکاملی را پشت سر گذاشته و تغییراتی در راستای 
حذف مشــکلات و بهینه شــدن محصول تولیدی داشــته است. 
به طورکلــی، هر صنعت و محصولی هم می تواند جنبه های مثبت و 
منفی داشته باشد. به این معنا که نمی توان یک صنعت یا محصول 
تولیدی را، ۱00 درصد دوستدار محیط زیست معرفی کرد یا کاملا 

دشمن محیط زیست و آلاینده طبیعت دانست. اگر کاغذ سنگی را در 
مقایسه با لفاف هایی که درحال حاضر برای بسته بندی محصول مورد 
استفاده قرار می گیرد، در نظر بگیریم، ۷0درصد پلاستیک کمتری 
به طبیعت وارد می کند و این دستاورد کمی نیست. بنابراین، در مقام 
مقایسه، به نظر می رســد کاهش این حجم عظیم مواد پلاستیکی، 
تحول بسیار مهمی در راستای توسعه صنایع سبز به حساب می آید 
و دوستدار محیط زیست است. علاوه بر این، تولید کاغذ سنگی هنوز 
در ابتدای راه اســت و صنعتی بالغ و تکامل یافته به شمار نمی رود و 
طبیعی اســت که به تدریج مسائل و مشــکلات خود را حل کند و 

ارتقا یابد. باتوجه به تثبیت شدن چارچوب های فنی و بازار کاغذهای 
ســنتی و روی خوش نشان ندادن ذی نفعان مختلف، متاسفانه این 
صنعت هنوز به مراحل نهایی نرســیده است. از سوی دیگر، از آنجا 
که مزیت رقابتی این محصول در همه جای دنیا به صورت یکســان 
نیست، تا امروز نتوانسته چنانکه باید جای خود را در بازار پیدا کند. 
برای همین، باید به این صنعت زمان داد تا بتواند همزمان با رشــد 
تکنولوژی تکامل پیدا کند و به بلوغ برسد. در این راستا، باید به این 
نکته هم اشــاره کرد که در همین زمان 
کوتاه، صنعت تولید کاغذ ســنگی چند 
تغییر اساســی را پشت ســر گذاشته که 
چشم انداز مثبتی را برای این نوع جدید 

کاغذ ایجاد کرده است.
تولید  روی  سرمایه گذاری  مزیت 

این نوع کاغذ چیست؟
هرچند ســرانه مصرف کاغذ در ایران 
بســیار کمتر از بسیاری کشورهای دیگر 
دنیا اســت، اما نیاز به مصــرف کاغذ در 
صنایــع گوناگون ماننــد صنایع تحریر، 
بســته بندی، دکوراســیون و... همچنان 
وجــود دارد. از طرف دیگــر، در برخی 
بخش هــا مصــارف جدید بــرای کاغذ 
به وجود آمده اســت و بازارهای مصرف 
رشد داشته اند. بنابراین، وقتی نیاز اولیه 
وجود دارد، نیاز به تولید هم خواهد بود و هر محصولی که با استفاده 
از منابع و مواد اولیه ارزان قیمت تر تولید شود و قیمت مناسبی داشته 
باشــد، به طور قطع مزیت رقابتی پیدا می کند و بازار و مشــتری از 
آن اســتقبال می کنند. علاوه بر این، کشور ما منابع کربنات کلسیم 
زیادی دارد و این مزیتی بسیار مهم برای تولید کاغذ سنگی به شمار 
می رود. پس، ســرمایه گذاری روی تولید کاغذ سنگی، اقتصادی و 

مقرون به صرفه است.
آیا این محصول بازار صادراتی هم دارد؟

بله، کاغذ سنگی بازار صادراتی خوبی دارد، زیرا برخی ویژگی های 
این کاغذ موجب شده است که به صدر لیست اولویت های مشتریان 
ارتقا پیدا کند. برخی مشتریان به دلیل اینکه این محصول دوستدار 
محیط زیست است و به حفظ جنگل ها و درختان کمک می کند، به 
استفاده از آن گرایش دارند. در بازارهای دیگری به علت ارزان تر بودن 
این فرآورده نســبت به آن، اقبال نشان می دهند. علت این ارزانی، 
همان طور که گفته شــد، ارزان بودن کربنات کلسیم است که ماده 
اولیه تولید آن به شمار می رود. در بسیاری از صنایع، به ویژه در صنعت 
تحریر، ضدآب بودن این کاغذها اهمیت دارد. وقتی کاغذ خاصیت 
ضدآب داشته باشــد، برای اقلیم های مرطوب یا کاربردهای خاص 

بهترین گزینه است و مشکلات رایج کاغذهای معمولی را ندارد. 
ویژگی هایی که این کاغذ در خود دارد، سبب شده است که امتیازات 
ویژه ای به دست  بیاورد و رقیب سرسختی برای انواع سنتی کاغذها 
باشــد و به همین دلیل در اروپا، ترکیه و عراق و... بازار پررونقی برای 

این محصول وجود دارد.
باوجود مزایایی که برای این کاغذ برشمردید، چرا هنوز 

تولید آن محدود مانده است؟
فکر می کنــم از ۲ جنبه باید به این موضوع نــگاه کرد و آن را 
مورد بررســی قرار داد. جنبه اول این اســت که این صنعت و این 
روش تولید باتوجه به عمر کوتاه ده  ســاله خود، هنوز جای رشــد 
زیادی دارد و به مرحله بلوغ خود نرسیده است. در واقع، باید گفت 
این صنعت در فضایی میان رشته ای متولد شده و جایی بین صنایع 
گوناگون از جمله کاغذ و پلاســتیک باز کرده و خود را نشان داده 
است. بنابراین، فرآیندهای تولید باوجود تغییر و تکامل هایی که در 
این مدت  زمان کوتاه داشته، اما هنوز به صورت بهینه و نهایی خود 
درنیامده است و هنوز با مسائل و مشکلاتی روبه رو است که باید برای 
رفع آنها تلاش زیادی انجام گیرد. مسئله دیگر این است که به زعم 
بسیاری از کارشناسان این حوزه، وابستگی طولانی مدت به واردات 
باعث شده که صنعت کاغذ در کشور به طورکلی رونق نداشته باشد. 
در واقع، از آنجایی  که ما ســالیان دراز فقط مصرف کننده بوده ایم، 
درهای واردات بــه روی این محصول باز بوده، صنعت تولید کاغذ، 
حتی به شیوه سنتی، رشد کافی نداشته است. وابستگی دراز مدت به 
واردات سبب شده است که در سرفصل های مربوط به کاغذ و تولید 
آن نوعی »معرفت زدایی« اتفاق بیفتد. به عبارت  دیگر، موضوع تولید 
کاغذ و سرفصل های آن مانند شیمی کاغذ، در اقتصاد کاغذ و.... در 
دنیا موضوعاتی زنده و به روز است و محققان، کارشناسان و فعالان 
زیادی به دنبال بهینه تر کردن شــرایط تولید، منابع جایگزین برای 
مواد ســلولزی کیفیت کاغذ و... هستند و پرونده آن گشوده است. 
هر اقلیمی باتوجــه به مزیت های رقابتی خود در پی بهترین منابع 
جایگزین هستند و از کربنات کلسیم گرفته تا سیلیس، یا ضایعات 
کشــاورزی یا حتی حیوانی را می آزمایند و درصدد حل مسائل آن 
هستند. اما همان طور که پیش تر هم اشاره شد، وابستگی به واردات 
و صرف ارزهای حمایتی و ارزان  نرخ در کشــور ما باعث شده است 
که امروز کاغذ وارداتی باوجود هزینه حمل و گمرک و... در دســت 
مصرف کننده ارزان تر از نرخ در کارخانه در کشــورهای مبدأ باشد 
و به این  ترتیب، صنعت تولید کاغذ ســنگی یا دیگر انواع کاغذهای 

تولیدی در داخل کشور چندان مطلوبیتی نداشته باشد.

در گفت وگو با مدیرعامل شرکت کاغذ معدنی خسروی درباره فرصت ها و چالش های تولید کاغذ معدنی مطرح شد

کاغذ در غبار معرفت زدایی!
گفته می شود ایران پنجمین کشور تولیدکننده کاغذ سنگی در جهان است. تولید کاغذ به روش معمول، صنعتی بسیار آب بر است. علاوه بر این، فاضلابی به شدت آلاینده تولید 
می کند. از سوی دیگر، صنایعی هم که کاغذهای باطله را بازیافت می کنند، هم خود آلاینده هستند و هم فاضلاب آنها به شدت آلوده است. اما تولید کاغذ سنگی خلاف محصولاتی 
که به روش معمول و سنتی تولید می شود، صنعتی سبز و کم آب خواه است، اما این صنعت هم در حال حاضر با چالش هایی روبه رو است. یکی از معایبی که شاید از منظری دیگر 
امتیاز هم به  شمار آید، دوام بالای آن است. گفته می شود این محصولات تا ۵۰سال در قعر اقیانوس باقی می مانند و در شرایط عادی، حداقل تا ۷۰۰ سال ماندگاری دارند. همین 
عمر دراز و ماندگاری بالای کاغذ سنگی سبب شده است که برخی کارشناسان محیط زیست مخالف تولید آن باشند و آن را جزو موادی دسته  بندی کنند که به طبیعت آسیب 
می رساند. موافقان اما می گویند هر پسماندی که بشر تولید می کند، به طبیعت آسیب می رساند و این برعهده ما است که راهی برای مدیریت این پسماندها پیدا کنیم تا دوباره 
وارد چرخه اســتفاده مجدد شــود یا به شکلی سازگار با طبیعت، فرآیند امحا را سپری کند. این تنها راهی است که هم به محیط زیست کمک خواهد کرد و هم جریان تولید را 
به دست انداز نمی اندازد. در گفت وگوی صمت با میثم خسروی، مدیرعامل شرکت کاغذ معدنی خسروی یکی از تولیدکنندگان کاغذ معدنی به بررسی فرصت ها و چالش های این 

صنعت نوظهور پرداخته ایم.

در تولید کاغذ ســنگی به جای اینکه از درخت و 
دیگر منابع سلولزی اســتفاده شود، از عنصری 
معدنی به نام کربنات کلسیم استفاده می شود که 
به وفور در طبیعت، به ویژه در کشــور ما، یافت 

می شود


